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Alates septembrist ilmub Põhjarannaik taas 5 korda nädalas EESTI ENERGIA TAHAB AUVERES
REHVIDEST ÕLIKÄTTE SAADA/LK 3

UUDISED
ILLUKA VOLIKOGU
SAADAB PRESIDENTI
VALIMA OMA PESAMUNA

Kui suurem osa omavalit-
sustest saadab presidenti
valima volikogu esimehe,
siis Illuka saadikud sõelusid
selleks hoopis enda seast
kõige noorema − 23aasta-
se üliõpilase Kristo Kesleri.
LK 3

JÕHVI VENE KOOLI PINDA
TULEB KÄRPIDA
Koolivõrgu investeeringute
programmi esitatud taotluse
kohta on Jõhvi vallavõimud
saanud tagasiside, et vene
põhikooli pinda tuleb vähen-
dada umbes kolmandiku
võrra. Liigsed ruutmeetrid
seaksid ohtu toetuse saami-
se. LK 4

SPORT
JÕHVILANNA VÕITIS
EESTI MARATONI
MEISTRIVÕISTLUSTEL
PRONKSI
Veel kaks aastat tagasi ku-
lus jõhvilanna Hillevi Velbal
maratoni läbimiseks üle nel-
ja tunni − sel pühapäeval
aga tegi ta seda rohkem kui
tund aega kiiremini ja sai
kaela Eesti meistrivõistluste
pronksmedali. LK 5

INTERVJUU

VENEMAA REŽIIM VÕIB
JUBA OLLA AGOONIA
STAADIUMIS

Põhjarannik vestles nädal
enne uue riigiduuma koos-
seisu valimisi teeneka poliiti-
kaanalüütiku Lilia Ševtsova-
ga, kes leiab, et Venemaa
lootus ei peitu end ammen-
danud isevalitsemissüstee-
mis, vaid uuenenud kodanik-
konnas, kellest enamik ei va-
ja enam isakest tsaari. LK 6

ESIMESE KLASSI JÜTS: Kui ma suureks saan, hakkan ka sööklas piiksutama

Mäetaguse kool
võttis kasutusele e-õpilaspileti

Mäetaguse põhi-
koolis on sellest õp-
peaastast kasutu-
sel e-õpilaspilet, mis
avab ka kooli välisuk-
se ning on bussis ka-
sutatav sõidukaardina.
Tiia Linnard
tiia@pohjarannik.ee

Üks funktsioon on sel nutikal
plastkaardil veel: sellega saab
end koolisööklas einestama re-
gistreerida.

Funktsioone võib lisada
Koolilõuna on lastele tasu-

ta, seal pole piiksutada vaja,
nagu koolirahvas e-õpilaspile-
ti kasutamist kuuldava piiksu
pärast nimetab. Küll aga lä-
heb kiipkaart käiku, kui 5.-9.
klasside õpilased lähevad pä-
rast tunde einestama. "En-
ne tuli oma nimi kausta kirja
panna, nüüd piiksutad," selgi-
tas 7. klassi õpilane Natalja
ning kinnitas omaklassiõdede
Henriette jaLiisaga kui ühest
suust, et e-õpilaspilet on üks
vahva kaart.

Esimeses klassis õppiv Li-
vio, kel pole sööklas e-kaar-
ti vaja kasutada, tahaks se-
da aga kangesti teha. "Kui
ma suureks saan, siis hakkan
piiksutama," teatas ta kokatä-
dile otsustavalt.

Praegu täidab e-õpilaspilet
Mäetaguse põhikoolis seega
kolme lisafunktsiooni − läbi-
pääsukaart, sõidukaart ühis-
transpordis ja söögikaart −,
kuid neid võib lisada veelgi.
"Tulevikus võib e-õpilaspileti
võtta kasutusele ka raamatu-
kogus ning avada sellega gar-
deroobiust," märkis kooli ma-

jandusjuhataja Maarja Saat-
man.

Välisukse avab e-õpilaspi-
let koolipäevadel hommikul
kella poole kaheksast õhtul
poole kuueni, kui koolis te-
gutsevad huviringid on töö
lõpetanud. Vajaduse korral
saab nii päevi kui kellaaegu
muuta.

Elektroonilised kaardid
väljastati ka kooli personali-
le, kes kasutab seda läbipää-
su- ja sööklakaardina. "Töö-
tajad said kaardid kätte juba
augusti lõpus, nii et meil oli
aega testida," nentis Saatman,
kelle sõnul vajab kaardi kasu-
tamine sööklas ja bussis veel
natuke timmimist.
Turvalisus primaarne

Tallinnas, kus e-õpilaspi-
let võeti esimesena kasutu-
sele, on sellele üle minemas
kõik koolid. Mäetaguse põhi-
kool, kus on 128 õpilast ja üle
40 töötaja, on Ida-Virumaal
esialgu ainuke, kelle töötaja-
tel ja õpilastel elektrooniline
kaart taskus. "Kui see töötab
ideaalselt Gustav Adolfi güm-

naasiumis, kus on üle 1000 õpi-
lase, saame meie ammugi hak-
kama," sõnas Mäetaguse põhi-
kooli direktor Veera Sibrik.

Sibriku sõnul said nad e-
kaardi kasutusele võtmiseks
kindlustunde just Gustav
Adolfi gümnaasiumist. "Sealt
kinnitati meile, et see kaart õi-
gustab end igati ning töötab
laitmatult."

Sibrik on rahul, et kaardi
kasutuselevõtt tagab koolipe-

rele turvalisuse. Sinnamaa-
ni oli kooli välisuks avatud ka
neile, kel sinna asja polnud.
"Koolipere turvalisus on mul-
le primaarne ning ma ei saa-
nud sellistpilti rahulikult vaa-
data," ütles Sibrik.

E-kaardi süsteemi kasutu-
selevõtt läks koolile maksma
3700 eurot. Sibrik märkis, et
see summa tundub suur, kuid
valvuri palkamine oleks roh-
kem maksma läinud. Pealegi

toimib e-kaart mitte ainult lä-
bipääsukaardina, vaid tal on
mitu funktsiooni.

Lisaks nutika plastkaardi
kasutamisele liitus Mäetagu-
se põhikool sellest õppeaas-
tast ennetava programmiga
"Kiusamisest vabaks!". "Ma
olen väga rahul, et need kaks
asja arenevad paralleelselt,"
sõnas Sibrik, "et kool oleks
turvaline ja et siin poleks kiu-
samist."

VEERA SIBRIK

Kui e-kaart töötab ideaalselt
Gustav Adolfi gümnaasiumis,kus on üle 1000õpilase, saame meie ammugi
hakkama.

E-õpilaspilet on eelkõige õpilase staatust tõendav plastkaart, kuid see võimaldab kasutada ka
koolisöökla teenust. MATTI KÄMÄRÄ
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Toimetus on avatud Jõhvis (Rakvere 8, 2. korrus)
tööpäeviti kella 9-17, tellimusi võib vormistada ka

e-posti aadressil tellimine@pohjarannik.ee.

Soodushind kehtib eraisikutele ja Põhjaranniku
toimetuses vormistatud tellimustele.



Arvamus
Argument debati
alustamiseks

Mida rohkem erakonnad räägivad sellest,
kuidas Eestile tuleb valida parteideülene pre-
sident, seda vähem veenvalt see loosung kõlab.
Presidendikampaania muutub üha vihasemaks
parteidevaheliseks kempluseks, kus käiku las-
takse ka valed ning isiklikud rünnakud kandi-
daatide vastu. Kas on võimalik valida riigile
väärikas president, kui kampaania käigus ka-
sutatakse ebaväärikaid võtteid?

Mida me agapresidendikandidaatidelt väga
vähe kuuleme, on sisulised seisukohad Ees-
ti elu kitsaskohtade ning nende lahendamise
kohta. Mõni avaldus maksupoliitika kohta, ül-
diseid mõtteid haldusreformist, natuke tühja
kõminat välispoliitikast − ei enamat. Küll aga
kuuleme iga päev uudiseid, kes jakui palju on
toetusallkirju kokku kogunud, kuidas üks kan-
didaat urgitseb teise päritolu kallal, kolmas
jälle soovitab eriarvamuse korral erakonnast
lahkuda jne.

Loodetavasti me ikkagi näeme kampaania
käigus ka sisulist ja asjalikku debatti, kuid kar-
ta on, et see ei pruugi mõjutada lõpptulemust,
kuna erakonnad tahavad ikkagi ise asja ära ot-
sustada ning lõppkokkuvõttes saab Eesti enda-
le riigipea poliitilise kauplemise tulemusena.

Üks positiivne mõju võib sellel presiden-
dikampaanial siiski olla. Kui on näha, et par-
lament (ja võib-olla ka valimiskogu) ei suuda
presidenti valida, ilma et poripritsmeid ka pre-
sidendi ametikohale endale lendaks, on see hea
argument algatada taas põhjalikum debatt sel-
le üle, kas poleks mõistlikum anda otsustami-
ne rahva kätte.

ÜKS KÜSIMUS
KUIDAS ÜHINEMISPROTSESS EDASI LÄHEB?
Täna arutavad Toila, Kohtla ning Kohtla-
Nõmme volikogu nelja omavalitsuse ühine-
mislepingut (ühinemise kohta pole seisukoh-
ta võtnud Mäetaguse), Jõhvi volikogu aru-
tab lepingut homme.

Toila volikogu esimees Roland
Peets

Kolmapäeval ja neljapäeval on volikogu-
des lepingu esimene lugemine, oktoobrikuu
jooksul tutvustatakse seda rahvale ning siis toimub ka
rahvaküsitlus ühinemise asjus. Novembris peaks aga
volikogud lepingu kinnitama. Seejärel hakatakse koos-
tama uut arengukava, eelarvestrateegiat ning pannakse
paika uue omavalitsuse juhtimisstruktuur, et omavalit-
sus saaks pärast valimisi normaalselt tööle hakata. Mäe-
taguse ei ole siiani meie ettepanekule liituda vastanud ja
me loodame, et nad annavad positiivse vastuse, sest Jõh-
vi on ikkagi sealsetele elanikele tõmbekeskus.

Presidendivalimised
ei ole iludusvõistlus

Toomas Hendrik Ilves
EESTI PRESIDENT

Parlamentarism, päris
parlamentaarne kord,
küll paljude meelest tü-
likas, kulukas ja aeglane,

on minule seaduste tegemiseks
ning valitsuse moodustamiseks
kõige õiglasem ja töökindlam
viis, mis arvestab võimalikult
paljude huvisid.

Muidugi, kõik rahvaesin-
dajad ei saa ega peagi kõigile
meeldima. Muidugi, kriitikaks
annavad mõned neist ka ise
põhjust, olgu siis tegemist pro-
millide,kuluhüvitiste või laste-
toatusega laiemalt.

Aga ma ei mõista jätkuvalt
neid, kes igal aastal heidavad
vabariigi presidendile ette, et
ta kutsub meieriigi sünnipäeva
vastuvõtulekõik riigikogu liik-
med. Iseseisvuse taastanudEes-
ti riigipead on just nii 24. veeb-
ruaril külalisi kutsunud ning
loodan, et järgmine president
jätkab seda parlamentaarset
demokraatiatrõhutavat tava.

Parlamenti kui institut-
siooni ning parlamentaa-
rsust kui põhimõtet tun-
nustades ei vähenda me

sugugi oma põhjendatud nõud-
likkust kõrgeima võimukandja
valitud riigikogu suhtes. Sest
mitte valitsus ei otsusta parla-
mendi eest, vaid seadusandja
seisab täitevvõimu kohal. See
on parlamentarismi sisu ja ole-
mus. Täpselt nii, nagu me soo-
vime, et täitevvõim selgitaks
enda otsuseid ja sõltumatukoh-
tuvõimu lahendid oleksid mõis-
tetavad tavakodanikulegi, taha-
vad valijad aru saadaparlamen-
dis tehtud valikutest.

See on eriti oluline praegu,
mil avalikes aruteludes − mit-
te ainult Eestis, vaid Euroopas
ja teiselpool Atlanditki − enam
faktid sageli ei loe, neid eiratak-
se või kasutatakse argumenti-
dena valetamist. Minule on see
osa riigikogu liikme personaa-
lsest vastutusest. Ühelt poolt
mõjutab iga teie nupulevajutus
siin saalis, sõltumata, mis värvi
on nupp, vähemalt 1,3 miljonit
inimest väljaspool parlamendi-
saali. Ja teisaltpeaks ka teie sõ-
nal, selgitusel, olema samasu-
gune roll.

Te teate, mis ootabriigikogu
uuel tööaastal. Haigekassa olu-
kord ja meie vananevale ühis-
konnale arstiabi kestlik tagami-
ne. Eesti põllumajanduse kon-
kurentsivõime ka keerulistel
aegadel. Majanduse elavdami-
ne. Inimeste toimetulek. Avali-
ku sektori maakondadesse haju-
tamine ja maakonnakeskustes-
se elu jätmine, vaidlusedainult
nelja tõmbepunkti ümber, hal-
dusreform, riigireformi tulevik
laiemalt.Maksupoliitika võima-
likud muudatused ja Eesti lä-
hiümbrust arvestavate aktsii-
simääradekujundamine. Pagu-
laste lõimumine.E-Eesti jakiire
internetiühenduse jõudmine se-
nisest rohkemate inimesteni.

Ning sellekõige kõrval, minu
arvates enamasti olulisemaltki,
välis- ja julgeolekupoliitikaga
seotud teemad. Brexiti mõju ja
Euroopa Liidu tulevik. Euroo-
pa jätkuvaltkeeruline julgeole-

kupilt. Kestev rändekriis. Popu-
lismi levik.

Loetelu, mõistagi, pole lõp-
lik. Euroopa Liitu ja NATOsse
kuuluv Eesti parlament tege-
leb kõigega, mis meid ümbrit-
seb ja mõjutab, siinkodus ning
kaugemalgi. Piltlikult öeldes on
teie töölaudadelkõik alates Eu-
roopa Liidu eesistumise teema-
dest kuni sõidueksami võima-
luste piiramiseni maakonnakes-
kustes.

Kaks nädalat tagasi toimu-
sid põhiseaduse koha-
selt parlamendis järg-
mise Eesti Vabariigi pre-

sidendi valimise kolm vooru,
kahjuks edutult. Vähemkui ka-
he nädala pärast koguneb vali-
miskogu ning juba arutavad po-
liitikud jaajakirjanikud, et seal-
gi ei pruugi uus president saa-
da valitudning kõik tuleb taga-
si riigikogusse.

Ma kahtlen, kas siis oleks
Eestis põhiseaduslik kriis. Küll
aga läheks see vastuvoolu põhi-
seaduse mõttega. Ka saaks kah-
justatud võimu − selle mõiste
kõige avaramas tähenduses −
usaldusväärsus, nõrgeneks ka
uue riigipea stardipaku tuge-
vus. Sest asjade sellinekäik an-
naks hoogu neile, kes näevad
kõikjal poliitikas hämaraid so-
binguid ja tumedaidsalakokku-
leppeid.

Ometi pole ma nõus, et pre-
sidendi valimise korda peaks
põhimõtteliselt muutma. Parla-
mentaarse riigi presidendi voli-
tused ei toeta tema otsevalimist.
Siis eviks täidesaatva võimuta
president otsemandaati, ent täi-
desaatval võimul − valitsusel −
oleks vaidkaudne mandaat.See
viib peaaegu alati ebastabiilse
valitsemiseni või vähemalt tõ-
siste pädevusprobleemideni.

Avalikkusele tundmatut ini-
mest Eestis presidendiks ei va-
lita, seega on ebaolulineka jutt,
millalkellegi kandidatuur amet-
likult registreeritakse. Kandi-
daatide kirglikud debatid vii-
mastel kuudel vaid kinnitavad
seda.

Küll aga kutsun teid kaalu-
ma, kas valimiskogu teinevoor

ei peaks lõppema igal juhul rii-
gipea valimisega. Mis tähen-
daks enim hääli saanud kandi-
daadivõitu, mitte senist nõuet,
et valituks saabkandidaat, kelle
poolt on enamus hääletamisest
osavõtnuid. Seda pole võima-
lik teha põhiseadust muutma-
ta, mille eesmärk oleks vähen-
dada oluliselt võimalikke män-
ge tühjade või rikutud hääletus-
sedelitega.

Seni neli korda − aastatel
1996,2001, 2006 ja 2011 − on Ees-
ti Vabariigi president valitud nii,
nagu põhiseaduse säte jaka mõ-
te seda ettenäevad. Need, kes on
presidendivalimisi üritanud ka-
sutada enda erakonna või mõne
inimese iludusvõistlusena, on lä-
bi kukkunud. Eesti põhiseaduse
mõte ei vaata presidendivalimi-
si kui iludusvõistlust või mee-
lelahutussaadet koos joonistus-
konkursiga, vaid kui erakonda-
de avalikku kokku leppimist, et
validariigipea.

Maei varjanud, et pida-
sin õigeks järgmise
Eesti Vabariigi presi-
dendi valimist juba

riigikogus. Siin vajalikku polii-
tilistkokkulepet erakondade va-
hel paraku ei tekkinud. Valimis-
kogus oleks kokkulepe mööda-
pääsmatu.

Vajame kokkulepet selleks,
et valida president, kellel on
parlamentaarsele riigile kohane
poliitiline toetus, kes teab enda
põhiseadusest tulenevat ameti-
juhendit ning seisab oma koge-
muste ja mõistusega Eesti eest
nii kodus kui ka välissuhtluses.

Presidendikandidaadid on
üldjoontes teada. Ma loodan vä-
ga, et näeme valimiskogus mit-
te kombineerimist ja ülekom-
bineerimist, mitte ärategemist
ja kellegi reitingule lisapunkti-
de otsimist, vaid riigimehelikku
otsustamist. Näeme valijamees-
te vastutustundlikku kokkule-
pet valida järgmine Eesti Va-
bariigi president 24. septemb-
ril. Ja see valik on kindlasti kõi-
ge õigem.

Eesti Vabariigi presidendi
kõne riigikogu uue istungjärgu
avamisel 12. septembril.

Piltlikult öeldes on teie töölaudadel kõik alates Euroopa Liidu
eesistumise teemadest kuni sõidueksami võimaluste piiramiseni
maakonnakeskustes.

PÄEVA LAUSE
"Erakondades toimu-
vas on nii palju küünili-
sust, julmust, ropenda-
mist ja valskusetege-
mist, et ma kardan, kas
ühejalgne piraat John
Silvergi julgeks tul-
la sellisesse seltskonda
pokkerit mängima."
Reformierakondlasest riigi-
kogu liige Igor Gräzin era-
kondadevahelisest võitlu-
sest ja käimasolevast presi-
dendikampaaniast.
(Õhtuleht, 13. september)

LEHED EILE
EESTI PÄEVALEHT kir-

jutab, et pole mingi üllatus,
et põllumeeste rahulolematus
on paisunud selliseks protes-
tiaktsiooniks nagu esmaspäe-
vane piimapudelite Toompea
lossiplatsile rivistamine.

Tõepoolest, Venemaa 2014.
aastal kehtestatud Eesti pii-
matoodeteblokaad on piima-
karja pidajate olukorda hal-
vendanud ja mänguruumi vä-
hendanud.Lisanduvad teised-
ki faktorid: mõnda aega kest-
nud võitlus seakatkuga, mis
on sundinud seakarju hävi-
tama, ning vihmane suvi, mis
on ujutanud heinapalle ja ta-
kistanud viljakoristust.

Põllumajandus on äri-
na mõneti erilaadses seisus.
See ei allu üksnes tavalistele
turuseadustele, vaid on Eu-
roopa Liidu ühise põlluma-
janduspoliitika osa. Mitmes
tootmisvaldkonnas keela-
tud riigiabi kasutatakse põl-
lumajanduses eri nimede all
üle Euroopa Liidu. Samuti on
piimakarja pidajatele maks-
tud top-up-toetust, mida on
ka Eesti põllumajandusring-
konnad korduvalt nõudnud.

Ilmselt aitaks top-up-toe-
tuse maksmine olulise eks-
pordituru äralangemise mõ-
ju mõnevõrra leevendada.

Arvatavasti ei tooks li-
satoetuse maksmine siiski
vajalikku efekti, sest lähi-
ma paari aasta perspektiivis
pole näha, et Venemaa Ees-
ti piimatoodete blokeerimi-
se lõpetab. Järelikult tuleb
ka tootmismahud kohanda-
da vastavaks: arvestusega,
et meie hapukoor, jogurt ega
või ei hakka niipea idapiiri
ületama. Kui see tähendab
karjade vähendamist, siis
peame seda tegema.

ÕHTULEHT tõdeb, etkui
presidendivalimised peaksid
lõhenenud Reformierakonna
kaasabil kõrbema ka valimis-
kogus jakogu protsess läheb
tagasi riigikokku, siis vaevalt
tahaks keegi olla sellise era-
konna juhi nahas.

Ja nagu presidendijama-
dest oleks veel vähe − pärast
põllumeeste protesti Toom-
peal on tulekul arstidegi
streik. Ühiskonnas käärib ra-
hulolematus samamoodinagu
Rõiva koduerakonnas, ja va-
limiste eel tulebhirmuga oo-
data pärmipulka, mis kaane
pauguga pealt ära lööb. Iga-
tahes räägitakse järjest roh-
kem uue võimuliidu sünnist,
olgu siis Rõivasega või Rõi-
vaseta.
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Uudised

EESTI
HAIGEKASSALE
PUUDUOLEVAT
100 MILJONIT LISAKS
EI PAISTA
Tervise- ja tööministri Jevgeni
Ossinovski (pil-
dil) sõnul ei ole
tõenäoline, et
riigieelarves on
kas tuleval või
ületuleval aas-
tal leida haige-
kassale vaja-
minevat 100
miljonit eurot lisaraha, ehkki
selle järele oleks vajadus.

Mis puudutab järgmist aas-
tat, siis 100 miljonit lisatulu
eelarvesse ei mahu ja ega ei
mahu ka tõenäoliselt ülejärg-
misesse aastasse, ütles Os-
sinovski riigikogu sotsiaalko-
misjoni istungil. Ta lisas, et
samas on vaja võimalikult kii-
resti selles mahus lisaraha
leida.

Ossinovski märkis, et ta on
teinud ettepaneku, et riik
maksaks pensionäride eest
ravikindlustust või siis viiks
eri hüvitised haigekassast
välja. Sünnitushüvitiste välja-
viimine annaks 40 miljonit
eurot kokkuhoidu ja haigus-
hüvitiste väljaviimine 100
miljonit.

Sünnitus- ja haigushüvitiste
haigekassast väljaviimine
lükkaks samas haigekassa
rahastamise probleeme vaid
edasi, märkis Ossinovski,
sest ei arvesta automaatselt
demograafilise situatsiooni
muutustega. Seetõttu eelis-
taks minister pensionäride
eest sotsiaalmaksu riiklikku
tasumist haigekassasse.

Ossinovski sõnul ta austu-
sest haigekassa ja selle nõu-
kogu liikmete vastu veel ei
ütle, milliseid ettepanekuid
juhtkond teeb. Samas ta
märkis, et avalik tähelepanu
teema suhtes võimaldab ellu
viia asju, mida on pikalt pla-
neeritud, kuid senini pole ol-
nud võimalik olnud teha.

TRANSNEFTI OTSUS
EESTIT EI PUUDUTA
Endise peaministri ja ASi Sil-
lamäe Sadam nõukogu esi-
mehe Tiit Vähi
sõnul puudu-
tab Transnefti
otsus lõpetada
2018. aastaks
kaubaeksport
Baltikumi sa-
damate kaudu
vaid torunafta-
tooteid ning seega üksnes
Lätit.

"See ei ole niivõrd uudis,
kuivõrd pikaajaline poliitika.
Väljaütlejaks oli Transneft,
Transnefti juhtTokarev ja
puudutab see torunaftat.
Seega Eestit see otseselt ei
puuduta, vaid pigem Riia ja
Ventspilsi sadamat Lätis,"
rääkis Vähi BNSile ja mär-
kis, et see ei tähenda kõige
naftaga seonduva lõppu.
(BNS)

KESKKOND JA ÄRI: Varasemad katsed pole vilja kandnud

Eesti Energia üritab
rehvidest õli kätte saada

Eesti Energia tahab
Narva lähedal Auve-
res asuvas vanemas õli-
tehases Enefit140 ha-
kata õli tootmise toor-
ainena kasutama põ-
levkivi kõrval ka pu-
rustatud autorehve.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Eesti Energia kuulutas sel
nädalal välja hanke 1000 ton-
ni rehvihakke soetamiseks.
Keskkonnaloa saamisekorral
on veel sel aastal kavas Ene-
fit140 õlitehases alustada
tööstuslikkekatseid.
Varasemad katsed
pole vilja kandnud

Eesti Energia juhatuse lii-
ge Margus Vals märkis, et
aastatetagused katsed Tallin-
na tehnikaülikooli laboris ja
Enefit140 õlitehases on olnud
julgustavad. "Muudatusi too-
te kvaliteedis ja õhuheitme-
tes ei ole täheldatud. Kind-
luse saamiseks testime nüüd
tööstuslikus koguses rehvi-
dest õli tootmist, lisades põ-
levkivile kuni 10 protsenti
purustatud vanu rehve," kir-
jeldas Vals.

Eelmise sajandi lõpus ja
uue alguses üritasid rehvi-
dest õli toota nii Eesti Ener-
gia kui Viru Keemia Grupp.

Eesti Energia projektidi-
rektor Veljo Aleksandrov tõ-
des, et 1990. aastatel peatati
ettevõtminepeamiselt tehno-
loogilistel põhjustel. "Rehvid
sisaldavad metallikiude, mis
peavad olema peeneks ha-
kitud, et sobiksid õlitootmis-
seadmetesse. Toona oli prob-
lemaatiline metallikiudude
pikkus, kuna ei olnud korra-
likke lahendusi rehvide hak-
kimiseks," rääkis ta.

Kaks kärbest
ühe hoobiga

Samas on rehvid Aleksand-
rovi sõnul väga tänuväärne ja
kõrge õlisisaldusega toorma-
terjal õli tootmiseks. "Esial-
gu aga räägime kindlasti vaid
testide läbiviimisest − kui
testide tulemused tõestavad,
et õhuheitmed jäävad meile
ettenähtud normide piirides-
se ja toote kvaliteet jääb sa-

maks, siis saame edasi mõel-
da rehvidest õli tootmise jät-
kamisest," sõnas ta, lisades,
et ühelt poolt oleks võimalik
lahendada jäätmeprobleem
ja teisalt oleks see praegus-
te arvutuste järgi ka majan-
duslikult konkurentsivõime-
line tegevus.

Majandusliku mõttekuse
määrab suurel määral see,
mis hinnaga õnnestub toor-
aine kätte saada. Samas üt-
les Aleksandrov, et kui kat-
sed õnnestuvad ja tööstuslik
tootmine osutub võimalikuks,
ei välistaEesti Energia ka rii-
gilt sellele keskkonda sääst-
vale tegevusele toetuste kü-
simist.

Katsete käigus on Alek-
sandrovi hinnangul kõige olu-
lisem veenduda, et rehvide li-
samine põlevkivile ei mõju-
ta õhuheitmeid ega toodangu
kvaliteeti. "Lahendamist va-
jabka tooraine küsimus, reh-
vid peavad olemapurustatud
piisavalt väikeseks, et rehvi-
des sisalduv metall ei mõ-
jutaks õlitootmisseadmeid,"
lausus ta.

Rehvihakke katseline ka-
sutamine ei eelda Aleksand-
rovi sõnul lisainvesteeringu-
te tegemist, kuna kasutatakse
olemasolevaidpürolüüsisead-
meid. Esimesed tilgad "põlev-
kivi-rehviõli" peaks eeldata-
valt tulema novembris.

VKG uuesti ei ürita
2001. aastal oli Viru Kee-

mia Grupil tõsine kavatsus
hakata rehvipurust õli toot-
ma ja selleks osteti tehase
õuele toorainet Belgiast ja
Hollandist. VKG tolleaegne
arendusdirektor JaanusPur-
ga rääkis, et esialgsed katse-
tused on näidanud häid tu-
lemusi ja ta ei kahtle, et õli
tootmineautokummidest õn-
nestub.

"Võttes arvesse, et vana-
de autorehvide utiliseerimi-
se vajadus muutub kogu Eu-
roopas aina aktuaalsemaks,
on see meie jaoks kahtlema-
ta perspektiivikas ettevõtmi-
ne," ütles Purga Põhjaranni-
kule 15 aastat tagasi.

Praegune VKG juhatuse
liige tehnikadirektor Mee-
lis Eldermann rääkis nüüd,
et algsest optimismist hooli-
mata ei saanud rehvidest õli
tootmisest siiski asja. "Selle-
ga tekkis väga palju tehnoloo-
gilisi probleeme, ka majan-
duslikult ei osutunud see ots-
tarbekas," sõnas Eldermann,
lisades, et VKG ei plaani ka
praegu hakata rehvidest õli
tootma. "Me ei näe mõtet sel-
lega jännata," sõnas ta.

Samas märkis Eldermann,
et omal ajal üritati õli toota
eraldi üksnes hakitud rehvi-
dest. "Võimalik, et kui lisa-

da vaid kümnendik rehvipu-
ru põlevkivile, on tulemused
paremad. Kuid siis tekivad
uued küsimused, mis toote-
ga on tegemist ja kui kee-
ruliseks läheb sellise kemi-
kaali registreerimine," arut-
les ta, leides, et keskkonna-
hoiu seisukohast on tegemist
kindlasti vajaliku ettevõtmi-
sega.

Rehviliidu hinnangul vedeleb Eestis 15 000 tonni siledaks sõidetud rehve. Eesti Energia üritabhakata Enefit140õlitehases kasutamarehvipuru õlitootmiseks.PEETERLILLEVÄLI

EESTIS EI TOIMI
AUTOREHVIDE
TAASKASUTUSSÜSTEEM
Eesti rehviliidu hinnangul on
Eestis vanade rehvide taas-
kasutusega seotud küsimu-
sed lahenduseta juba üle
kümne aasta ja olukord on
jõudnud krahhi äärele.

Liidu tegevjuhi Kaur Kuur-
me väitel vedeleb Eestis
praegu ligikaudu 15 000
tonni vanu rehve. Juhtimaks
probleemile tähelepanu, ve-
das rehviliit tänavu veebrua-
ris keskkonnaministeeriumi
hoovile 5 tonni suuruse
hunniku rehve.

Rehvide taaskasutuse
probleemile võinuks lahen-
duse tuua Kundasse rajatud
Hiina tehnoloogiat kasuta-
nud rehvide pürolüüsi tehas
Hansa Diesel, mis läks aga
pankrotti, enne kui jõudis
plaanitud mahus käivituda.

Kurjategijast taksojuht ei saanud kohtus õigust
Narva taksojuht, kellele lin-
navalitsus keeldus väljasta-
mast taksojuhi teenindajakaa-
rti, läks omavalitsuse vastu
kohtusse, kuid kaotas.

Tänavu märtsis pöördus
üks Narva mees linnavalit-
suse poole taotlusega väljas-
tada talle teenindajakaart, il-
ma milleta pole võimalik sea-
duslikult taksoteenust osuta-
da. Asjakohane komisjon aga
keeldus kaarti väljastamast,

kuna isik ei vastanud seadu-
ses sätestatud nõuetele. Ni-
melt ütleb ühistranspordi sea-
dus, et kaardi taotleja ja oma-
japeab vastama lisaks muule
ka hea maine nõudele.

Mees pöördus Tartu hal-
duskohtusse, et see tühistaks
keeldumise otsuse, leides, et
see on ebaseaduslik ning jä-
tab ta ilmaainukesest võima-
lusest elatist teenida.

Tartu halduskohus tõdes

aga karistusregistri väljavõt-
tega tutvudes, et mehel on 12
kehtivat kriminaalkaristust,
muu hulgas varguste, kelmu-
se ja arvutikuriteo eest.

"Kõik nimetatud süüteod
saavad olla toime pandavad
vaid tahtlikult," leidis kohus.
Kohtuotsuse kohaselt on kõi-
gi nende kuritegude puhul te-
gemist ka teise astme kuriteo-
ga, mille eest rohkem kui ühel
korral karistatud isikut po-

le põhjust pidada hea maine
nõudele vastavaks. "Seega sai
kaebaja karistatus olla teenin-
dajakaardi andmisest keeldu-
mise õiguspäraseks aluseks
ning kohtule esitatust ei näh-
tu asjaolusid, millised oleksid
võimaldanud nii suure arvu
karistuste olemasolu mitte ar-
vestada ja hea maine kaota-
mist ebaproportsionaalseks
pidada," seisab kohtuotsuses.
(PR)

LÜHIDALT

ILLUKA SAADAB
PRESIDENTI VALIMA
NOORIMA VOLIKOGU LIIKME
ILLUKA. Kui suurem osa voliko-
gudest on valinud presidendi
valijameheks
volikogu esi-
mehe, siis Illu-
ka saadikud
otsustasid se-
da tööd tege-
ma saata hoo-
pis oma pesa-
muna. Narva
jõe äärest Ku-
ningakülast pärit 23aastane
Kristo Kesler (pildil) õpib Tartus
maaülikoolis loodusturismi ja
on töötanud Tartu tähetornis
giidina.

Kesler on parteitu ja volikogu
esimehe Paul Kesküla sõnul ei
andnud volikogu liikmed talle ka
juhiseid, kelle poolt hääletada.
"Nii palju ma talle oma varase-
matest kogemustest rääkisin,
et ta oskaks valmis olla selleks
mõjutustööks, mida eri kandi-
daatide abiliste poolt hakkab
nüüd tulema," sõnas Kesküla.

Kristo Kesler ütles, et presi-
dendikandidaatide eelistamises
on tal mitmeid mõtteid, kuid
lõplikku valikut ei ole ta veel tei-
nud.

Kesküla sõnul ei eelistanud
seitsmeliikmeline volikogu noo-
rimat liiget mitte seetõttu, et
kõigil teistel oli see päev hõiva-
tud. "Nõnda lihtsalt läks ja mul
on selle üle hea meel," sõnas
ta, lisades, et soovijaid oli teisi-
gi, kuid otsus oli lõpuks üks-
meelne. Kahel korral juba va-
rem valimiskogus presidenti va-
limas käinud volikogu esimees
loobus ise. "Selle protsessi uud-
suse võlu minule enam ei ole.
Et Illuka poolt hääletab noor ja
nutikas mees, on väga õige,
sest ka presidenti valitakse ju
tuleviku jaoks," sõnas ta.

KONFLIKT VIRU PATALJONIS
JÕUDIS KOHTUNI

JÕHVI. Tartu halduskohtusse
jõudis Viru jalaväepataljonis tä-
navu kevadel lahvatanud konf-
likt, mille järel üks ohvitser sai
noomituse. Nimelt oli ühe
kompanii ülemaks olev leitnant
kaotanud enesevalitsemise, kui
üks veebel jättis oma kohustu-
sed täitmata, mistõttu ohvitser
tõstis häält ja sõimas veebli lä-
bi. Sõimata sai ka üks konflikti
sekkunud kapten. Juhtumi tõt-
tu karistas pataljoni ülem leit-
nanti distsiplinaarkorras noo-
mitusega. Viimane polnud aga
sellega rahul ning pöördus
kohtusse, kuna leidis, et talle
ei tagatud õigust omapoolsete
selgituste andmiseks ega esi-
tatud juurdluskokkuvõtetvastu-
väidete esitamiseks ja karistus
polnud proportsionaalne. Kui
aga kohus oli kaebuse menet-
lusse võtnud, teatas Viru patal-
joni ülem, et vaidlusalune
käskkiri on kehtetuks tunnista-
tud, mistõttu ka kohus menet-
luse lõpetas.

POLITSEI
KIRGIIS JA KAKS VENELAST
SAADETI PIIRILT TAGASI

Esmaspäeval saabus Narva piiri-
punkti Eestisse sisenevale suu-
nale 27aastane Kõrgõzstani ko-
danik, kellel puudusid vajalikud
dokumendid, mis õigustaksid riiki
sisenemist, ning tema reisi ees-
märk oli ebaselge.

Samal päeval püüdsid Eestisse
pääseda ka 21- ja 23aastane
Venemaa kodanik, kellel polnud
riiki sisenemiseks vajalikke doku-
mente. Kõik kolm saadeti Vene-
maale tagasi.
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ILM JÕHVIS
KOLMAPÄEV. Selge päik-

sepaisteline ilm. Puhub mõõ-
dukas läänetuul. Sooja on 10-
14 kraadi.

NELJAPÄEV. Vaheldu-
va pilvisusega udune ilm .

Puhub mõõdukas läänetuul.
Sooja on 9-16 kraadi.



Järve külas ehitatakse
kergliiklusteed
Novembri teisest poolest ala-
tes ei pea Järve mõisa alleel
liiklejad enam autodega ühte
teed kasutama.

Kohtla vald on kavandata-
vale Järvekülast algavale 960
meetri pikkusele kergliiklus-
tee jupile, mis alleekõrval kul-
gedes Jõhvi − Kohtla-Järve
kergliiklusteele välja jõuaks,
varem juba kahel korral eba-
õnnestunult raha taotlenud.
Tänavu mindikolmandalekat-
sele, küsides raha Ida-Virumaa
linnapiirkondade jätkusuutliku
arengu programmist.

30. augustil andis EAS tea-
da, et taotlus rahuldatakse. Pi-
sut üle 208 000 euro maksvat
projekti toetatakse kuni 176
815 euroga, valla kanda jääb
31 202 euro suurune omaosa-
lus.

"Ehitus juba käib," ütles
Kohtla vallavanem Etti Kaga-
rov eile. "EAS oli nõus, et võisi-
me hanke välja kuulutada ko-
he, kui eeltaotlus oli kooskõ-
lastatud − projekt oli meil val-
mis juba siis, kui taotluse sis-
se andsime."

Ehitusleping osaühinguga
Estamet allkirjastati 16. au-
gustil, tööde tegemiseks on
ehitajal aega kolm kuud.

Kagarovi sõnul algab uus
tee Järve küla majade juurest
ning kulgeb pargi kõrvalt ja
edasi piki alleed maanteeni,
täpsemalt selle kõrval oleva
kergliiklusteeni.

"Kasutajaid on sellel teel
kindlasti palju: tervisejooks-
jad, rulluisutajad, koertega
jalutajad, jalgratturid, põllu-
majandusühistusse tööle käi-
jad. Praegu liiguvad nad möö-
da alleed ning pargi kõrval ole-
vat kitsast ja käänulist rada,
aga autode liiklust arvestades
on see üsna ohtlik. Ka Koht-
la-Järve linna elanikud hakka-
vad seda kindlasti kasutama,
nii jooksjadkui rulluisutajad."

Kergliiklustee saab täies
ulatuses valgustuse, selle ser-
va pannakse ka mõned pingid
japrügikastid.

Kevadel pidas plaani Kose-
Pannjärve kergliiklustee esi-
mese etapi ehk Kurtna lõigu
ehitamisega algust teha Illuka
vallavalitsus. Nüüd ütles valla-
vanem Oleg Kuznetsov, et sel
aastal ehituseni kindlasti ei
jõuta, küll aga tuleval aastal.

"Umbes kahekilomeetrine
Kurtna lõik saab siis kindlasti
valmis, ilmselt rohkemgi," lu-
bas ta. (PR)

Järve küla kergliiklustee ehitus käib juba mitmendat nädalat.
PEETER LILLEVÄLI

Aseri taastab alleed
inimeste toel
Aseris, kus mõned aastad taga-
si vee- jakanalisatsioonitööde
käigus tuli maha saagida rida
puid, tahab alleed inimeste
abiga taastada.

Viis aastat tagasi, kui Aseri
keskuses uuendati vee- ja ka-
nalisatsioonitorustikku, võeti
töödekäigus maha pool puude
alleest. "Ühel pool tänavat olid
ehitustööd ja et teisel pool tä-
navat asunud puud olid nudi-
tud ja koledad, võeti ka need
maha," rääkis Aseri vallava-
nem Koit Oras. Nüüd on ko-
danikualgatuse korras tulnud
idee puude rivi vähemalt ühel
pool tänavat taastada ning vald
on kutsunud inimesi üles puu-
de taastamisele kaasa aitama.

Nii ootab Aseri vallavalit-
sus inimesteannetusi, et taas-
tada keskväljakupoolne puu-
de rivi. "Juba on mitmed ini-
mesed annetuse teinud. Alles
hiljuti helistas üks inimene uu-
rimaks, kas saab veel aidata,"
ütles vallavanem, lisades, et
annetusi saab teha kuni 5. ok-
toobrini. Tööd ise peaksid al-
gama hiljemalt 15. oktoobril.

Kui palju puude rivi taasta-
mine täpselt maksab, selgub

lähipäevil. Orase sõnul on nad
küsinud hinnapakkumise nel-
jaltpiirkonnas teenust pakku-
valt ettevõttelt. Summa saab
olema aga üsna kopsakas, sest
ainuüksi üks istik maksab ligi-
kaudu 75 eurot, sellele lisandu-
vad mulla- ja istutustööd.

Puud, mis maha istutatak-
se, on ligikaudu meetrikõrgu-
sed ja vähemalt viiesentimeet-
rise läbimõõduga tüvega. "Pä-
ris vitsasid me maha panna ei
taha," tõdes vallavanem.

Millised puud valitakse, on
samuti veel lahtine. "Oleme
rääkinud nii kuuse kui tamme
püramiidversioonist, aga ka
pihlakast. Valik tehakse ilm-
selt kahe viimase seast, sest
püramiidkuuske pole Eestist
kerge leida."

Pärast lõpliku hinna selgu-
mist saab ka selgeks, kas sel-
lel aastal suudetakse maha is-
tutada kõik plaanitud 30 puud
või ainult osa. Vald on omalt
poolt valmis samuti rahaliselt
panustama, kuid tööde lõplik
maht sõltub siiski hinnast.

Neile, kes puude istutamist
rahaliselt toetavad, pannakse
valda üles tänutahvel. (PR)

HARIDUS: Pind õpilase kohta peaks langema kümnele ruutmeetrile

Jõhvi vene kooli pinda tuleb kärpida
Koolivõrgu investee-

ringute programmi esi-
tatud taotluse kohta on
Jõhvi vallavõimud saa-
nud tagasiside, et ve-
ne põhikooli pinda tu-
leb vähendada umbes
kolmandiku võrra. Liig-
sed ruutmeetrid seaksid
ohtu toetuse saamise.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Sel suvel esitas Jõhvi vallava-
litsus SA Innovele taotluse ve-
ne põhikooli rekonstrueerimi-
seks. Praeguseks on tulnud
signaal, et pinda tulebkooma-
le tõmmata. Nii tuleb otsida
lahendusi, kuidas mahutada
kõik vajalik ning samas vas-
tata haridus- ja teadusminis-
teeriumi ootusele, et kasuta-
tav pind õpilase kohta oleks
võimalikultkümne ruutmeet-
ri lähedal.
Tehti varuga

Esitatud eskiisi järgi lä-
heks õppekorpuse kaks üle-
mist korrust lammutamisele,
sest need on gümnaasiumiast-
me kadumise ja õpilaste arvu
vähenemise tõttu üleliigsed.
Samal ajal oli plaanis laienda-
da praegusega võrreldes õp-
pekorpuse keskmist osa.

Taotlus tehti varuga kuni
640 õpilasele, ehkki praegu
õpib koolis sadakond last vä-
hem. "Ministeerium leiab, et
nii suurt kooli on väga raske
üleval pidada ja pole põhjust
arvata, et õpilaste arv hakkab
kasvama," kommenteeris Jõh-
vi arendusnõunik Rein Luu-
se.

Arvestades haridus- ja
teadusministeeriumi pinna-
normatiive, saaks toetust li-
gemale 5000 ruutmeetri re-
konstrueerimiseks. See tä-
hendab, et olemasoleva koo-
li pinda tuleb vähendada um-
bes 1700ruutmeetrit.

"Taotlus, mille esitasime,
oli ideaallahendus ja eskiis,
mis nägi ette õppekorpuse
kahe korruse lammutamist,
lihtsalt illustreeriv. Praegu
on SA Innove ja ministeeriu-
mi jaoks kõige tähtsam Exce-
li tabel, mitte see, milline hak-
kab kool välja nägema," selgi-
tas Luuse. "Töötame lahendus-
te kallal, sest nii suure pinna-
ga raha ei püüa ja umbes kol-
mandikust tuleb loobuda. Sel-
leks, et saaks õpetajatele roh-

kem palka maksta, tuleb vä-
hendada köetavat pinda − see
on lai vaade," lisas ta.

Paindlikum koolikeskkond
Jõhvi püüab kaubelda mõ-

ningast erisust keelekümblu-
se argumendiga.

"Ministeerium ei arvesta-
nud sellega, et Jõhvi vene põ-
hikoolis on nii varajane kui hi-
linekeelekümblus. Võrreldes
tavalise eesti kooliga, kus on
kaks paralleelklassi, on ruu-
mivajadus suurem. Palume
kindlasti sellega arvestada,
sest keelekümblus on ju üks
hariduslikke prioriteete," üt-
les Jõhvi haridus-, kultuuri- ja
noorsootöö nõunik Ingar Du-
bolazov.

Kuna toetuse taotlejaid on
üle 30 ja saajaid kindlasti vä-
hem, tuleb Dubolazovi sõnul
leida siiskikuldne kesktee: et
koolimaja ülalpidamine oleks
vallale optimaalne ja vastaks
võimalikult hästi taotluse tin-
gimustele.

"Ühe variandina on minis-
teerium pakkunud välja uue
ja väiksema maja ehitust,
aga meil on ilus ja soojus-
tatud karp olemas," rääkis

Dubolazov, kes pidas mõist-
likumaks suunata raha ole-
masoleva karbi rekonstruee-
rimisse, mitte lammutamis-
se.

"Praegu on ikkagi selline
mõte, et maja lammutama ei
hakka. Üritaks saada hakka-
ma ka ilma korruste lõhkumi-
seta. Üheks lahenduseks on
jättaviimanekorrus rekonst-
rueerimisest ja kooli koossei-
sust välja ning see konser-
veerida. Panna eraldi mõõtu-
rid vahele ja otsida korruse-
le mõni muu otstarve," lisas
nõunik.

Vallamajas liigub mitmeid
mõtteid, kuidas muuta koo-
likeskkonda paindlikumaks,
mis tagaks vähematel ruut-
meetritel suurema funktsio-
naalsuse. Dubolazov võtaks
malli Tartu Hansa kooli ava-
tud õpikeskkonnast. "See tä-
hendab, et on üks 100-150ruut-
meetrineruum ja liigutatavad
seinad. "Kui vaja, saab seda
kasutada ühe saalina, kui vaja,
võib sellest teha viis klassi."

Korrigeeritud taotlus on
plaanis esitada septembri
jooksul.

Eesti põhikooli rekonst-

rueerimisega loodeti minna
teise taotlusvooru, aga Du-
bolazovi sõnul on praeguseks
teada, et sellega läheb ras-
keks.

"On välja öeldud, et sinna
kvalifitseeruvad hästi need
omavalitsused, kes viivad lä-
bi mingi kooliastme kaotami-
se võikooli sulgemise. Meil on
see töö juba tehtud japõhikoo-
lid gümnaasiumiastmest lahu-
tatud. Aga pärast seda on tule-
mas meede hariduslike eriva-
jadustega laste osakonna ehi-
tamiseks (see võimaldaks re-
noveerida osa eesti põhikoo-
list jakolida sinnaKalevipoja
lasteaiastabiklassid - toim.)".

Jõhvi vallavõimud on kaalunud pikalt, kas vene põhikooli õppekorpuse kaks korrust lammutadavõimitte.Praegu paistab peale jäävat otsus mittelõhkuda.PEETER LILLEVÄLI

INGAR DUBOLAZOV

Praegu on mõte, et maja
lammutama ei hakka.
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KERGEJÕUSTIK: Hillevi Velba parandas kahe aastaga oma rekordit tunni võrra

Jõhvilanna võitis Eesti maratoni
meistrivõistlustel pronksi

Veel kaks aastat ta-
gasi kulus jõhvilanna Hil-
levi Velbal maratoni lä-
bimiseks üle nelja tun-
ni − sel pühapäeval aga
tegi ta seda rohkem kui
tund aega kiiremini ja
sai kaela Eesti meistri-
võistluste pronksmedali.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Ida-Virumaa naised pole pi-
kematel jooksudistantsidel
aastaid suutnud Eesti meist-
rivõistlustel medalite jaga-
misse sekkuda. Viimati,
2002. aastal, tuli Eesti nais-
te maratoni meistriks Sirje
Velba.

Sel pühapäeval tuli tõeli-
ne üllatusmedal Sirje Velba
tütrelt − 37aastaselt Hillevi
Velbalt. Saavutuse teeb eri-
liseks, et ta hakkas tõsise-
mat jooksutrenni tegema al-
les mõned aastad tagasi.

Medalit ei osanud oodata
Hillevi Velba tuli Tallinna

maratonil naiste arvestuses
neljandaks; et eespool oli ka
üks Keenia jooksja, pälvis ta
Eesti meistrivõistluste arves-
tuses pronksmedali. 42,195 ki-
lomeetri läbimiseks kulus tal
aega veidi üle kolme tunni −
3:01.33. Läbi aegade on Ees-
tis kiiremad suutnud olla vaid
veidi rohkem kui paarküm-
mend naist. Ühtlasi jooksis ta
rohkem kui viie minutiga üle
ka oma ema isikliku rekordi.
Oluline fakt on seegi, et lige-
male paari tuhande osalejaga
maratonilolid peale kolme nai-
se Hillevistkiiremad veel vaid
62 meest.

Tõsi, mõned Eesti paremad
pikamaajooksjad, kaasa arva-
tud olümpial palju tähelepanu
pälvinud kolmikõed Luiged,
seekordsetel meistrivõistlustel
ei osalenud, ent see ei kahanda
sugugi Velba saavutust − tema
oli kohal ja võitis pronksi.

Hillevi Velba tõdes, et star-
ti minnes ta medali peale ei
mõelnud. "Olin võtnud sihiks
joosta aeg alla kolme tunni.
Püsisin suurema osa jooksust
kolme tunni tempomeistri gru-
pis. 31. kilomeetri joogipunk-
tis jäin neist pisut maha. Siis
hakkasid kilomeetri ajad pi-
sut aeglasemaks minema, ilm
muutuks ka palavamaks ja
sai selgeks, et alla kolme tun-
ni ma seekord ei jõua. Samas
raja ääres hüüti, et olen Ees-
ti naistest kolmas. See tead-
mine andis jõudu juurde, sest
ma ei osanud kuidagi oodata,
et võiksin medalile tulla. Vii-
mane kilomeeter, kus oli pi-
kem tõus, tuli küll päris ras-
kelt, aga finišis oli rõõm to-
hutu ja tunne super," rääkis ta
võistlusest.
Treeneriks Eesti
rekordiomanik

Hillevi Velba oli Tallinna
maratoni stardis viimati 2013.
aastal. Siis oli ta sama pikal ra-
jal tervelt tund aega kauem.
Enam-vähem sama palju aega
kulus tal aega ka aasta hiljem
toimunud Ida-Viru esimesel
staadionimaratonil.Tänu mil-

lele nüüd selline tohutu aren-
guhüpe tuli?

"Hakkasin tõsisemalt ja tar-
gemalt treenima ning mul on
sel aastal ka väga hea treener,"
tõdes ta. Velba on tänavu tree-
ninud ei kellegi teisekui palju
aastaid Hispaanias elava Ees-
ti maratonirekordiomaniku Ja-
ne Salumäe juhiste järgi. Tema
õpilaste hulgas on teiste seas
ka Eesti parim meesmarato-
nijooksja Roman Fosti.

Oma treenerit pole Velba
silmast silma näinud − suht-
lus käib Facebooki ja Skype´i
kaudu. "Jane tegi mulle väga
hästi sobivad treeninguplaa-
nid. Need ei ole mahu poolest
väga suured, kuid mitmekülg-
sed ja sisaldavad muu hulgas
ka tugevaid lõigutrenne. Nagu
nüüd tulemus näitas, olid need
plaanid päris efektiivsed. Olen
püüdnud neid täpselt jälgida,
aga samas usaldanud ka ene-
setunnet ja vahel mõne plaa-
nitud harjutuskorra ka ära jät-
nud," sõnas Velba.

Jõhvi lasteaias Kalevipoeg
töötavkahe lapse ema tõdes, et
töö japere kõrvalt ei ole suur-
te koormustega sugugi lihtne
harjutada. "Ma ei saa iga päev
pikki trenne teha.Tavaliselt on
nädalas jooksukilomeetrid jää-

nud 50-75 vahele, mõnel näda-
lal maratoniks valmistudes tu-
li ka 100kokku," rääkis ta oma
treeningutest. Põhiliselt jook-
seb ta Jõhvi lähiümbruse tee-
del, aga ka Narva lähistel su-
vekodus.

Jane Salumäe rääkis Põh-
jarannikule, et Hillevi edu võ-
ti ongi see, et ta täidab tree-
ninguplaane oma võimaluste
kohaselt. "Olen püüdnud sel-
gitada, et sport on hobi ning
esikohal on ikkagi töö ja pere.
Ta pöördus minu poole ja pa-
lus abi. Olles vaadanud tema
poolmaratoni tulemusi, nägin,
et ta on suuteline jooksma ma-
ratoni kolme tunniga," sõnas
Salumäe.

Velba arvab, et kaalukas
osa on kindlasti ka geenidel.
Peale ta ema kuulus paar-
kümmend aastat tagasi Eesti
pikamaajooksjate paremikku
ka tema tädi Tiiu Müürsepp.
"Eks ma olen spordi sees ko-
gu aeg elanud. Aga nüüd tek-
kis tahtmine proovida, mil-
leks ma võimeline olen. Sihi-
kindlust mul jätkub, kui ma
midagi pähe võtan, siis sel-
le ma ära teen," ütles ta ja li-
sas, et püüab järgmisel aas-
tal alistada ka ihaldatud kol-
me tunni piiri.

Ida-Virus toimuvatel jooksuvõistlustel on Hillevi Velba tänavu
noppinud hulganisti võite. Nüüd tuli vägev saavutus ka Eesti
meistrivõistlustelt − maratoni pronksmedal. PEETER LILLEVÄLI

Dmitri Aristov. ARHIIV

Ka Lehismets ja Aristov
tegid head jooksud
Meestest võitis Eesti meistrivõistlustel ajaga 2:32.25 pronksi Vo-
kast pärit Priit Lehismets, kes on nii BC Kalev/Cramo korvpalliklubi
kui Eesti koondise füsioterapeut.

Lehismets jõudis Tallinna maratonile viimasel hetkel, sest oli veel
eelmisel päeval ametis Valgevenes, kus Eesti korvpallikoondis pidas
EMi valiksarja kohtumise.

Maratoni üldarvestuses oli Lehismets kuues, peale koduste kon-
kurentide olid temast nobedamad ka pjedestaali kõik kolm kohta
hõivanud Keenia jooksjad.

Poolmaratonis jõudis kuuendana ajaga 1:11.41 finišisse kohtla-
järvelane Dmitri Aristov. Eestlastest oli ta teine, jäädes pisut roh-
kem kui kolme minutiga alla vaid Eesti parimale maratonijooksjale
Roman Fostile, kes taastub Rio olümpiamaratonist. Poolmaratoni
Eesti meistrivõistluste medaleid Tallinnas ei jagatud, seda tehti juba
juunis Narva energiajooksul.

Aristovi isiklik rekord poolmaratonis on küll pühapäeval joostud
ajast üle kahe ja poole minuti parem, kuid talle pakkus rahulolu, et
pärast operatsiooni lubas jalg tal kaheaastase pausi järel taas pool-
maratoni korraliku tulemusega läbi joosta.
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INTERVJUU

LILIA ŠEVTSOVA: Kogu Vene kirjandus on põhinenud lootusel ja lootusetusel

Venemaa režiim võib juba olla agoonia staadiumis
Põhjarannik vestles nädal enne uue riigiduu-

ma koosseisu valimisi teeneka poliitikaanalüüti-
ku Lilia Ševtsovaga, kes leiab, et Venemaa loo-
tus ei peitu end ammendanud isevalitsemis-
süsteemis, vaid uuenenud kodanikkonnas, kel-
lest enamik ei vaja enam isakest tsaari.

Teet Korsten
teet@pohjarannik.ee

Vestleme teiega vahetult
enne Avatud Eesti fondi kor-
raldatud konverentsi "Vene-
maa Euroopas: mida toob tule-
vik?". Milline saab olema teie
peamine sõnum seal?

Eelkõige puudutab teema,
mida hakkamepresident Ilve-
sega foorumil arutama, desin-
formatsiooni ning seda, miks
Euroopa ei suuda Vene desin-
formatsioonile ja propagan-
dalevastu seista. Praegu elab
Venemaa, kus asun, üle väga
keerulist ja dramaatilist het-
ke. Kogu isevalitsemise res-
surss on ammendunud, süs-
teem ei suuda ühelegi − ei si-
seriiklikule ega välisele − väl-
jakutsele vastata, aga siiski −
ja see on meie aja dramaati-
line paradoks − see süsteem
mitte pelgalt ei jää ellu, vaid
suudab ka ära hirmutada Lää-
ne liberaalsed demokraatiad
ja lahendadaedukalt oma tak-
tikalisedküsimused.

Veel enam: paljuski jääb ta
ellu just Lääne arvelt − mitte
vaid energia müügist Euroo-
pale ja teistele lääneriikide-
le, vaidLääne šantažeerimise
arvelt. Me näeme sellist XXI
sajandi fenomeni: ära väsinud
tsivilisatsioon, ära elanud süs-
teem jääb oma oponendi arvel
ellu, aga Lääs ei suuda selle-
le kuidagigi vastulööki anda.
See on intellektuaalselt mulle
üks peamisi probleeme. Väga
paljud räägivad Putinist, aga
mis see Putin siia puutub?! Ju-
ba Jeltsini ajal oleks pidanud
teema tõstatama. Asi pole per-
sonaalias, asi pole Kremlis, asi
on selles, et eksisteerib oma
aja ära elanud tsivilisatsioon,
mis pärineb juba XVI sajan-
dist, aga mis jääb ellu XXI sa-
jandi tehnoloogia ning samu-
ti liberaalse demokraatia ar-
velt.

Mainite, et Lääs ei suuda
Vene propagandale vastu seis-
ta. Miks see teie meelest nii
on? Samas tuleb ju märkida,
et Lääs pole ühtne, vaid tegu
on erisuguste riikidega ning
suhtumine mainitud propa-
gandasse ja desinformatsioo-
ni on erisugune...

Kahtlemata on Lääs erisu-
gune: on Põhja-Euroopa, on
Balti riigid oma spetsiifilise
seisukohaga, on Poola ja Ida-
Euroopa. Näiteks Poola ja Un-
gari on kaks eri galaktikat. On
USA ühes oma positsiooniga,
on Vahemere regioon koos
oma välispoliitikaga. Aga kui
kõne all on kollektiivne Lääs,
mille huve väljendavad eelkõi-
ge Saksamaa ja USA, suured
mängijad, võib öelda, et ta on
halvatud.

Miks ei suuda Lääs Vene-
maa "pehmele jõule" vastu
seista?Pehme jõudpeitub või-
mekuses manipuleerida. Tegu
pole vaid desinformatsiooni-
ga, Kremli nn pehme jõud hõl-
mab ka Lääne eliitide hõiva-
mist. Kui Gerhard Schröder
töötab Gazpromi heaks, on
see tema hõivamine. Venemaa
pehme jõud hõlmab ka Lääne

ühiskonna hõivamist. Kõik mu
Lääne ekspertidest sõbrad oo-
tavad ja loodavad igal aastal,
et neidkutsutakse Valdai foo-
rumile, kus nad kuulavad tä-
helepanelikult Kremli analüü-
tikuid. On ka teisi hõivamise
vorme.

Nagu näha, saavad ka Lää-
ne äärmusparteid − MarineLe
Pen Prantsusmaal, Nigel Fara-
ge Suurbritannias, AfD (Alter-
native für Deutschland) Sak-
samaal − Kremlilt toetust. Mi-
nu küsimus teileon, miksLääs
seda teha võimaldab. Külma
sõja aegadel seda polnud. Kas
see on naiivsuse tulemus − et
Lääne liidrid, eksperdid, äri-
eliit ei adu, kellega neil on te-
gemist? Või on kõne all era-
huvid? Schröder saab tõenäo-
liseltkõrget palka, MarineLe
Pen finantseerib oma parteid
laenude abil Venemaa panka-
dest − ilmselt on sellelgi tä-
hendus. Aga miks kaotas Lääs
25 aastat pärast N. Liidu lagu-
nemist oma maine ja moraa-
li, on minuküsimus teile, sest
teie elate Läänes. Miks?

Kas saame rääkida mingist
saatuslikust hetkest, mil nn
kollektiivne Lääs seoses Ve-
nemaaga murdus?

Arvan, et see juhtus 1990.
aastate alguses, kui Läänes
tehti poliitiline ekspertviga
ning kollektiivne Lääs asus
Jeltsinit kriitikavabalt toeta-
ma. Ja toetati võimul olnud
Vene liberaale, kui nood ütle-
sid: "Tegime liberaalse revo-
lutsiooni, ehitame liberaalset
Venemaad!" Tegelikult ehita-
sid nad uut monarhiat, uut ise-
valitsust. Lääs ei pannud seda
tähele. Minu sõbrad jakollee-
gid kirjutasid raamatuid Jelt-
sini liberaaldemokraatlikust
revolutsioonist, nad kujutasid
teda kui revolutsionääri. Nad
aplodeerisid Tšubaisile ja teis-
tele, kes viisid läbi röövelliku
erastamise ning nn pandioks-
jonid (vene keeles залоговые
аукционы; tegu oli ühe priva-
tiseerimise meetodiga Vene-
maal, tehingute seeriaga, mi-
da kasutati 1995. aastani ja
mille tulemusena läksid mit-
me suurkompanii − nagu Yu-
kos, Norilski Nikkel, Sibneft −
riiklikud aktsiapaketid kom-
mertspankade omandusse −
T.K.).

1996. aasta presidendivali-
mised olid, muide, manipulat-
siooni ja võltsimise musternäi-
dis. Kuna valimised toimusid
kommunistidega mõõtu võt-
tes, leiti sellele õigustus. Kui
Jeltsin andis võimu üle "pä-
rijale" − nagu putinlikus ise-
valitsemises −, ei protestinud
Läänes selle vastu eritikeegi.
See on ajalugu, see algas 1993.
aastal parlamendi tulistamise
ja uue, isevalitsejaliku konsti-
tutsioonivastuvõtmisega. Ilm-
selt siis paljud petsid ennast.

Veel arvan, et tohutu süü
on Prantsusmaa tollasel pre-
sidendil (Nicolas Sarkozy −
toim.) ja teistel liidritel, kes
pärast 2008. aastat ning pä-
rast osa Gruusia territooriumi
okupeerimist − Gruusia kao-
tas neljandiku oma territoo-

riumist ja nüüd seisavad Ve-
ne tankid 35kilomeetri kaugu-
sel Thbilisist − ei teinud mida-
gi. Pärast 2008. aastat alustas
Obama Medvedeviga "ümber-
lülitamist" − nagu midagi po-
leks juhtunud.

Fakt, et Lääs lõi Gruusia-
le käega, andestas kõik, andis
Kremlile carte blanche`i, te-
gemaks mida iganes. Ma ise-
gi ei süüdista Putinit tema hili-
semate sammudepärast, sest
ta oli peibutatud sellest, et
talle öeldi: "Kõik, mis sa teed,
andestatakse." Sestap tekkis
Kremlil veendumus, kindlus,
et ka edaspidi võib sama teed
minna. Vahest oli see ekslik
veendumus, aga Ukrainani
viis Gruusias tehtu.

Kui räägime ühiskonna
arengust pärast N. Liidu lagu-
nemist −kuidas näiteks Eestil
õnnestus saavutada palju pa-
rem tulemus kui Venemaal?

Kõrvalt vaadatuna tundub,
et Eesti on üks väheseidriike,
mis on olnud euroopalikes re-
formides edukas. Miks see Ve-
nemaal ei õnnestunud? Mui-
dugi on Venemaa määratult
keerulisem. Venemaa on eel-
kõige metropolia, imperiaalne
ning sellest johtuvate tradit-
sioonidega − st meil on erisu-

gune taust ja erisugused läh-
tepunktid.

Aga reformida impeeriu-
mit, mis pealegi on territoriaa-
lselt integreeritud − mis pole
nagu Suurbritannia ja Prant-
susmaa, kel oli lihtsam koloo-
niaist vabaneda jakapitalistli-
kule teeleasuda −, on raskem.
Teiseks pole Venemaa ajaloos
kunagi toimunud edukaid li-
beraalseid reforme ja kuna-
gi pole seal olnud liberaalseid
valitsejaid. Aga sellisedrefor-
mid on siiski osas riikides aset
leidnud ja seda mäletatakse.
Poola mäletabpluralismi, teie-
gi mäletate oma pluralistlikku
minevikku − Venemaal selli-
seid traditsioone polnud.

Kolmandaks on Venemaa
unikaalne süsteem − isegi Hii-
naga võrreldes. Hiinal on tu-
handeaastase riigi kogemus,
mis sisaldab väga olulist mo-
raalse vastutuse elementi ja
efektiivset meritokraatiat.
Meil pole liidritele tabusid
ja meritokraatiatraditsiooni.
Seega nii ajalugu kui tradit-
sioonid on igasuguste refor-
mide vastu.

Peale selle polnud meil
1991. aastal, kui N. Liit lagu-
nes, liberaalset eliiti ega re-
formimeelset tiiba, nagu oli
Ungaris, Poolas. Kõige hul-
lem, et Vene liberaalide-demo-

kraatide enamus toetas Jeltsi-
nit kui lunastajat − st nad te-
gid 1991.aastal taas panuse ai-
nuvõimule. See diskrediteeris
hilisemaid liberaalsete refor-
mide katseid. Võib kõnelda ka
muudest põhjustest.

Oli selline inimene nagu
Juan José Linz (1926-2013),
üks liberaalse demokraatia
teoreetikuid, kes oli ühtlasi
nõunik ühe edukama trans-
formeerumise juures − His-
paanias pärast Franco režiimi
kokkukukkumist. Ta ütles eri-
suguste transformeerumiste
analüüsi põhjal, et on rida rii-
ke, mille ajalugu on olnud eba-
demokraatlik, kel pole refor-
mide traditsiooni − kas need
olid Jaapanil?! −, aga siiski
suudavad nad asuda demo-
kraatlikule teele. Sest tradit-
siooni puudumist saab tema
sõnul asendada poliitilise tah-
tega, kui liider ja reformaa-
torid pakuvad ühiskonnale
agenda ning asuvad seda au-
salt järgima. Meil ei leidunud
1991. aastal ei sellist gruppi
ega säärast liidrit. See on meie
probleem.

Üks on kindel, et Venemaal
pole miski kunagi kindel, kõik
võibäkki ja väga kiiresti muu-
tuda. Kas teil on lootus oma
kodumaa tuleviku suhtes?

Tunnen end ebamugavalt,
vastates küsimusele lootuse
kohta, sest lootus on emotsio-
naalne, eksistentsiaalne, mil-
leski utopistlik mõiste.

Ja literatuurne?
Kogu Vene kirjandus ja

muusika on põhinenud lootu-
sel ning lootusetusel. Siiski.
Lootus on igal tsivilisatsioo-
nil − kui tsivilisatsioon kaotab
lootuse, ta hävib, nõnda on ko-
gu aeg olnud. Nimetatud juh-
tumilpole lootus seotud iseva-
litsemissüsteemiga, mis deg-
radeerub ja, võimalik, on jõud-
nud agoonia staadiumi.Lootus
on seotud ühiskonnaga.

Vaidlen pidevalt Richard
Pipesiga, ühe parema Vene-
maa-spetsialistiga USAst, kes
on kirjutanud raamatud, kust
Lääne eliit juba viimased 25
aastat Venemaa-alaseid tead-
misi ammutab. Tema leiab, et
venelased on absoluutselt loo-
tusetud, et geneetilistel põh-
justel suudavad nad elada vaid
kellelegi alludes.

Ent elu Venemaal viimase
25 aasta jooksul kõneleb sel-
lest, et isegi kui rahvus on
lõplikult formeerumata, pei-
tub temas täiesti uue genee-
tilise koodi otsing. Venemaa-
lased on kogu aeg enamuses
hääletanud liidri poolt − Jelt-
sini jaPutini poolt −, kes põhi-
mõtteliselt on välja käinud ka
liberaalseid loosungeid.

Venelased on rasketel
hetkedel isegi tänavale tul-
nud, ehkki mitte miljonite
kaupa. 2011. aastal tuli neid
Moskvas tänavatele mitusa-
da tuhat. Mida venemaalased
praegu räägivad? Neil valit-
seb peas kognitiivne disso-
nants. Ühest küljest nad na-
gu toetaks liidrit, aga teisest
küljest ainult 20 protsenti −
see on hämmastav number!− ütleb, et toetub täielikult
riigile.

Teised ütlevad põhimõtte-
liselt, et saaksid ka ilma hak-
kama. Tähendab, see rahvus
oma enamuses on loobunud
senisest − tundub geneetili-
sest − vene koodist, st toetu-
misest riigile, riigist sõltumi-
sest. Selles peitubki rahvuse
lootus.

Praegu on Venemaa libe-
raalid ja teised käesoleva re-
žiimi oponendid lõhenenud,
sest paljud ei poolda lähene-
vatel valimistel osalemist, aga
osa ka kandideerib seal. Mis
on teie seisukoht?

Olen ses küsimuses pikka
aega kõhelnud, sest mulle on
olnud lähedased sõber Garri
Kasparovi vaated ses küsimu-
ses. Ta leiab, et valimised le-
gitimeerivad võimu ja neis ei
tohiosaleda. Olen praeguseks
sellest seisukohast eemaldu-
nud ja leian nüüd, et peab üri-
tama osaleda.

Peab ärgitama inimesi: käin
oma maja mööda, palun minna
meie jaoskonda valima ja hää-
letada selle inimese poolt, kes
esindab meie piirkonnas Par-
nassi. Teen seda, sest leian, et
need valimised enam ei legiti-
meeri võimu ja neid tuleb ära
kasutada. Võim kardab vali-
misi − tähendab neis on mida-
gi. Kolmandaks − meil, Vene-
maal, pole teist võimalust oma
probleemidest legaalselt kõ-
nelda. Seetõttu leian, et ei ole
enam mõtet kuuluda "diivani-
parteisse".

Lilia Ševtsova: "Ent elu Venemaal viimase 25 aasta jooksul kõneleb sellest, et isegi kui rahvus on lõplikultformeerumata,peitub temastäiesti uuegeneetilisekoodi otsing." AnnaMarkova/AvatudEesti Fond
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MIKSER

AJA LEHT

LÕHEPÜÜGI HOOAEG HARIPUNKTIL

Narva jõgi on suurim lõhepüügi
rajoon Eestis. Siit saadetakse
rohkesti seda kallist kala ka vä-
lismaale, eriti Rootsi.

Viru randadelt tulevad teated
kõnelevad, et seal on lõhesaak
jäänud hoopis väheseks. Süüdi
olevat siin järjest laienevad põ-
levkivitööstused, mis saadavad
oma roiskveed merre. Lõhe jä-
tab maha oma pesitsemiskohad
rannas ja otsib puhtamat vett.

Narva jõgi on siiski juba aas-
taid säilitanud oma posit-

siooni lõhepüügi osas. Kesk-
miselt püütakse aastas Narva
jõest 3000-4000 lõhe. See
vääriskala leiab hästi teed
Narva jõkke, olgugi et jõe
suust kuni merekülani pee-
takse temale jahti 60 suure
meremõrraga.

Kalurid ei kurda saagi vähe-
suse üle. Arvatakse, et ka
käesoleval aastal suudetakse
jõest välja tõmmata vähemasti
4000 kallist kala. (Põhja Ko-
du, 14. september 1936)

ELEKTRIAUTOT SOOVIB 14 OMAVALITSUST

Elektriauto soetamiseks soovi
avaldanud 14omavalitsust neid
enne kevadet kätte ei saa.

3. septembrini said kohalikud
omavalitsused esitada sotsiaal-
ministeeriumile taotlusi sotsiaal-
töötajate kasutusse antavate
elektriautode saamiseks.

"Kokku avaldasid omavalitsused
soovi 375 elektriauto kasutusõi-
guse saamiseks," ütles sotsiaal-
ministeeriumi finants- ja varahal-
duse osakonna projektijuht Merle
Ploompuu. "Kõige rohkem, 51,
soovitakse autosid muidugi Har-
jumaal − aga tuleb arvestada, et

juba Tallinna linn üksi esitas taot-
luse 29 autole. Selliseid maa-
kondi, kuhu ei soovita ühtegi au-
tot, taotluste järgi ei olnud."

Ida-Virumaalt laekus ministeeriu-
mi 14 taotlust kokku 20 autole.
Kolme elektriautot soovib enda
kasutusse Jõhvi vallavalitsus, kah-
te Avinurme valla- ning Narva,
Narva-Jõesuu ja Sillamäe linnava-
litsus ning ühe auto sooviga piir-
duvad Alajõe, Mäetaguse, Toila,
Lohusuu, Tudulinna, Kohtla-Nõm-
me, Sonda ja Maidla vallavalitsus
ning Kiviõli linnavalitsus. (Põhja-
rannik, 14. september 2011)
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OSA SAAMAS

OSITI

AHVILINE

...JAHUST
SAAB

KARASKI

VIIEKÜMNES

MÕISTUS
(MURDES)

NSVL
(INGL. K.)

MUIDU JUTT

RIIK LOUNA-
AMEERIKAS

AMET SAAT-
KONNAS

IMAGINAAR-
ÜHIKU TÄHIS

TULEKINDEL
MATERJAL

SAMUTI

KREEKA
TÄHT

HINGEELU

KAUKAASIA
ELANIK HÄBELIK

KVARTAL

VISAND

JOOKSU ALEVIK
JÄRVAS

LOHAKALT VAIKNE
JÕMIN PADI KATALAANI

KIRJANIK
MUUSIKA-

RIIST
EKSISTEE-

RIB
REA ALLA

KIRJUTATU
ÕLLESAAL PRANTSUSE

KIRJANIK
EDVISTAV ULINUNNU

SULI KAUNIS
EESKODA S NAABER

TAPITAHT
OMA LÕBU

VÄLJENDA-
MA

S
LAI KORVA-

TA TEETASS

TÕRS KREEKA
TÄHT

KIVITRUKI-
PILT

MAITSE-
AINE

JÕUD

PEALE-,
TAAS-

ULEANNETU KVANTGE-
NERAATOR

SÕIDURIIST AUTOMARK

REAUMUR
HOBUSTE
PARKLA

SOOME-
UGRILANE

RAADIUM

DONI
LISAJÕGI

SOOJA-
ANDJA

ISSANDA
AASTAL
(LP. K.)

MOSSIS
LIHARODG EUROOPA

KOMISJON

MARI
(LASTEK.)

SINU
JUMALATE

TEMPEL
ANTIIK-

MAAILMAS

A. MÄLGU
ROMAAN

GRAMM

E. 2015.A
MOTO-

SPORTLANE
IN. +N)

RIIK
AAFRIKAS

EESTI RAHVA RISTSÕNAD

RISTIK

TEATED

Komisjonikauplus HEA
võtab elanikelt müüki

kõiki kodu-ja aiakaupu,
antiikseid esemeid.
Jõhvi Kaubakeskus

(Keskväljak 6, nullkorrus)
Tel 337 1488.

Ostan väga hea tasu eest vanu
merevaigust tehtud kaelakeesid
ja teisi merevaigutooteid. Helis-
tage tel 5617 4758. Pakkuge oma
hinda!

OÜ Estest PR OSTAB metsa-ja
põllumaad. Tel 504 5215, 514
5215, info@est-land.ee.

EHITUS

MÜÜK
Poola eterniit, vihmaveesüstee-
mid, katuseaknad, tsingitud aia-
võrk. Tel 506 3383.

TÖÖ

PAKUN TÖÖD
Pakun tööd lihunikule Soomes,
vajalik töökogemus. Sobivuse kor-
ral töö aasta ringi. Tel 529 0266, Ja-
nek.

Otsin kaevumaja ehitajat. Helista-
da õhtuti pärast kl 18 tel 5630 0863,
5615 2748.

KUHU MINNA

18. septembril Kiviõlis Viru tänav
6 asuvas pargis SÜGISLAAT. Info
tel 5563 3677.

OST

TEENUS

MÜÜK

Kanalisatsiooni-ja reovee ärave-
du. Kanalisatsioonikaevude pu-
hastamine. Mitmesugused makse-
võimalused. Tel 512 1495.

KAARDID ENNUSTAVAD. Tel 900
1727. 24 h. Hind 1,09€/minut.

KINNISVARA

MÜÜK

Suvila (72 m², kinnistu 910 m², tel-
liskivimaja, garaaž, saun, kamin,
mereni jalgsi 10 minutit, laugjas
juurdepääs) Vokas mere ääres.
Hind 22 000 €. Tel 514 6391.

1toaline klaasitud rõduga korter
Põhja allee 15. Tel 511 3949.

1toalinekorter (4. korrus, plastak-
nad, topeltuks, dušikabiin) Jõhvis
Kaare 27. Otse omanikult. Tel 5698
2412.
2toaline korter (1. korrus, heas
korras) Kohtla-Järvel. Tel 5800
8190, 5599 1222.

Armas Ilme perega,
südamlik kaastunne
kalli ema, vanaema

ja vanavanaema

Eda SAJORI
kaotuse puhul.

Karmen ja Maarika peredega
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* Tasuta/Бесплатно
** Piletid 7/5 eurot müügil Piletimaailmas ja koha peal alates 1 septembrist
Билеты по 7/5 евро в продаже в Piletimaailm и на месте начиная с 1 сентября

Kermik OÜ OSTAB
metsakinnistuid ja
põllumaad
kasvava metsa raie-
õigust

504 4590
kermik@kermik.ee

www.kermik.ee
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	Järve küla kergliiklustee ehitus käib juba mitmendat nädalat. PEETER LILLEVÄLI��������������䌀����������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������䌀����������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������
	Jõhvi vallavõimud on kaalunud pikalt, kas vene põhikooli õppekorpuse kaks korrust lammutada või mitte. Praegu paistab peale jäävat otsus mitte lõhkuda. PEETER LILLEVÄLI������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������
	INGAR DUBOLAZOV Praegu on mõte, et maja lammutama ei hakka.�㠶⥜摯捗佒䭓屢楮層睓牶屄坓牶㌮數攊剥灯牴敤却慴攺ㄊ却慴畳㩐牯捥獳楮朊創湮楮杁灰猺潢㩅硰潲瑘䵌潣䥄㨲ㄴ〴楬瑥爱㩎䱅ⵎ敷獰慰敲楬瑥爲㩎䱅ⵎ敷獰慰敲屡橡江灯桜㈰ㄶ〹ㄴ弱㐸弱㘰㠰楬瑥爳㩎䱅ⵎ敷獰慰敲ੁ捴楯渱㩐牯捥獳楮朊䅣瑩潮㈺卡癩湧⁐䑆⸮牴偲潧牥獳㨰੍慸偲潧牥獳㨱ੌ慳瑓瑡瑵獍潤楦楣慴楯湔業敕呃㨱㐷㌸㐳㠷《剥灯牴敤呩浥㨱㐷㌸㐳㤱㐊佃剅湧楮敓瑡瑵猺䙩湥剥慤敲‱ㄮぼ⁒畮湩湧渠汯捡氠浡捨楮攠簠畮汩浩瑥搠捨慲慣瑥牳敦琮簠佃删扩湡物敳⁶敲獩潮㨠㘮㤮ㄮㄷ瑡牴呩浥㨱㐷㌸㐳㠷《�琀��攀爀攀椀搀�Ꮽ๘潰�态�܀��樀甀搀渀甀搀�渀搀甀猀猀攀�獕䥝†೭๘ਉ�휁�ༀ�ༀ�漀爀最愀渀椀猀愀
	Ida-Virus toimuvatel jooksuvõistlustel on Hillevi Velba tänavu noppinud hulganisti võite. Nüüd tuli vägev saavutus ka Eesti meistrivõistlustelt − maratoni pronksmedal. PEETER LILLEVÄLI�　㜀㐀　　㘀　　㘀搀　　㘀　　㈀　　　㘀㔀　　㘀㤀　　㈀　　　㘀㠀　　㘀　　㘀戀　　㘀戀　　㘀　　㈀攀　　　　㌀㠀㌀㘀㈀㤀㔀挀㘀㐀㘀昀㘀㌀㔀㜀㐀昀㔀㈀㐀戀㔀㌀㔀挀㘀㈀㘀㤀㘀攀㔀挀㘀㐀㜀㜀㔀㌀㜀㈀㜀㘀㔀挀㐀㐀㔀㜀㔀㌀㜀㈀㜀㘀㌀㌀㈀攀㘀㔀㜀㠀㘀㔀　愀㔀㈀㘀㔀㜀　㘀昀㜀㈀㜀㐀㘀㔀㘀㐀㔀㌀㜀㐀㘀㜀㐀㘀㔀㌀愀㌀　愀㔀㌀㜀㐀㘀㜀㐀㜀㔀㜀㌀㌀愀㔀　㜀㈀㘀昀㘀㌀㘀㔀㜀㌀㜀㌀㘀㤀㘀攀㘀㜀　愀㔀㈀㜀㔀㘀攀㘀攀㘀㤀㘀攀㘀㜀㐀㜀　㜀　㜀㌀㌀愀　愀㐀愀㘀昀㘀㈀㌀愀㐀㔀㜀㠀㜀　㘀昀㜀㈀㜀㐀㔀㠀㐀搀㐀挀　愀㐀㐀㘀昀㘀㌀㐀㤀㐀㐀㌀愀㌀㈀㌀㌀㐀㌀　㌀㐀　愀㐀㘀㘀㤀㘀挀㜀㐀㘀㔀㜀㈀㌀㌀愀㐀攀㐀挀㐀㔀㈀搀㐀攀㘀㔀㜀㜀㜀㌀㜀　㘀㜀　㘀㔀㜀㈀　愀㐀㘀㘀㤀㘀挀㜀㐀㘀㔀㜀㈀㌀㈀㌀愀㐀攀㐀挀㐀㔀㈀搀㐀攀㘀㔀㜀㜀㜀㌀㜀　㘀㜀　㘀㔀㜀㈀㔀挀㘀㘀愀㘀㘀挀㔀昀㜀　㘀昀㘀㠀㔀挀㌀㈀㌀　㌀㌀㘀㌀　㌀㤀㌀㌀㐀㔀昀㌀㌀㐀㌀㠀㔀昀㌀㌀㘀㌀　㌀㠀㌀　　愀㐀㘀㘀㤀㘀挀㜀㐀㘀㔀㜀㈀㌀㌀㌀愀㐀攀㐀挀㐀㔀㈀搀㐀攀㘀㔀㜀㜀㜀㌀㜀　㘀㜀　㘀㔀㜀㈀　愀㐀㘀㌀㜀㐀㘀㤀㘀昀㘀攀㌀㌀愀㔀　㜀㈀㘀昀㘀㌀㘀㔀㜀㌀㜀㌀㘀㤀㘀攀㘀㜀　愀㐀㘀㌀㜀㐀㘀㤀㘀昀㘀攀㌀㈀㌀愀㔀㌀㘀㜀㘀㘀㤀㘀攀㘀㜀㈀　㔀　㐀㐀㐀㘀㈀　㈀攀㈀攀㈀攀　愀㐀㌀㜀㈀㜀㐀㔀　㜀㈀㘀昀㘀㜀㜀㈀㘀㔀㜀㌀㜀㌀㌀愀㌀　　愀㐀搀㘀㜀㠀㔀　㜀㈀㘀昀㘀㜀㜀㈀㘀㔀㜀㌀㜀㌀㌀愀㌀　愀㐀挀㘀㜀㌀㜀㐀㔀㌀㜀㐀㘀㜀㐀㜀㔀㜀㌀㐀搀㘀昀㘀㐀㘀㤀㘀㘀㘀㤀㘀㌀㘀㜀㐀㘀㤀㘀昀㘀攀㔀㐀㘀㤀㘀搀㘀㔀㔀㔀㔀㐀㐀㌀㌀愀㌀㌀㐀㌀㜀㌀㌀㌀㠀㌀㐀㌀㌀㌀㠀㌀㜀㌀　　愀㔀㈀㘀㔀㜀　㘀昀㜀㈀㜀㐀㘀㔀㘀㐀㔀㐀㘀㤀㘀搀㘀㔀㌀愀㌀㌀㐀㌀㜀㌀㌀㌀㠀㌀㐀㌀㌀㌀㤀㌀㌀㐀　愀㐀昀㐀㌀㔀㈀㐀㔀㘀攀㘀㜀㘀㤀㘀攀㘀㔀㔀㌀㜀㐀㘀㜀㐀㜀㔀㜀㌀㌀愀㐀㘀㘀㤀㘀攀㘀㔀㔀㈀㘀㔀㘀㘀㐀㘀㔀㜀㈀㈀　㌀㌀㈀攀㌀　㜀挀㈀　㔀㈀㜀㔀㘀攀㘀攀㘀㤀㘀攀㘀㜀㈀　㘀昀㘀攀㈀　㘀挀㘀昀㘀㌀㘀㘀挀㈀　㘀搀㘀㘀㌀㘀㠀㘀㤀㘀攀㘀㔀㈀　㜀挀㈀　㜀㔀㘀攀㘀挀㘀㤀㘀搀㘀㤀㜀㐀㘀㔀㘀㐀㈀　㘀㌀㘀㠀㘀㜀㈀㘀㘀㌀㜀㐀㘀㔀㜀㈀㜀㌀㈀　㘀挀㘀㔀㘀㘀㜀㐀㈀攀㜀挀㈀　㐀昀㐀㌀㔀㈀㈀　㘀㈀㘀㤀
	Dmitri Aristov. ARHIIV�卲瘠畳敲畬敃潭灵瑥塍䱔數琠䵡湡来爠慦瑥爠創湏䍒潮偡来渠摯佃刮瑣氠簊⁅⁗䥎ⵒ㌠䑗卲瘮數攠ㄴ⸰㤮㈰ㄶ‱〺⁄坓牶⁵獥爠灲数彲畬敃潭灵瑥塍䱔數琠䵡湡来爠扥景牥⁒畮佃副湐慧攠楮潏䍒捬⁼ਠ䔠䵡湡来爠剒ㄲ〲潣坯牫猠ㄴ⸰㤮
	Lilia Ševtsova: "Ent elu Venemaal viimase 25 aasta jooksul kõneleb sellest, et isegi kui rahvus on lõplikult formeerumata, peitub temas täiesti uue geneetilise koodi otsing." Anna Markova / Avatud Eesti Fond�　　㘀㤀　　㈀　　　㘀㠀　　㘀　　㘀戀　　㘀戀　　㘀　　㈀攀　　　　㌀㠀㌀㘀㈀㤀㔀挀㘀㐀㘀昀㘀㌀㔀㜀㐀昀㔀㈀㐀戀㔀㌀㔀挀㘀㈀㘀㤀㘀攀㔀挀㘀㐀㜀㜀㔀㌀㜀㈀㜀㘀㔀挀㐀㐀㔀㜀㔀㌀㜀㈀㜀㘀㌀㌀㈀攀㘀㔀㜀㠀㘀㔀　愀㔀㈀㘀㔀㜀　㘀昀㜀㈀㜀㐀㘀㔀㘀㐀㔀㌀㜀㐀㘀㜀㐀㘀㔀㌀愀㌀　愀㔀㌀㜀㐀㘀㜀㐀㜀㔀㜀㌀㌀愀㔀　㜀㈀㘀昀㘀㌀㘀㔀㜀㌀㜀㌀㘀㤀㘀攀㘀㜀　愀㔀㈀㜀㔀㘀攀㘀攀㘀㤀㘀攀㘀㜀㐀㜀　㜀　㜀㌀㌀愀　愀㐀愀㘀昀㘀㈀㌀愀㐀㔀㜀㠀㜀　㘀昀㜀㈀㜀㐀㔀㠀㐀搀㐀挀　愀㐀㐀㘀昀㘀㌀㐀㤀㐀㐀㌀愀㌀㈀㌀㌀㐀㌀　㌀㐀　愀㐀㘀㘀㤀㘀挀㜀㐀㘀㔀㜀㈀㌀㌀愀㐀攀㐀挀㐀㔀㈀搀㐀攀㘀㔀㜀㜀㜀㌀㜀　㘀㜀　㘀㔀㜀㈀　愀㐀㘀㘀㤀㘀挀㜀㐀㘀㔀㜀㈀㌀㈀㌀愀㐀攀㐀挀㐀㔀㈀搀㐀攀㘀㔀㜀㜀㜀㌀㜀　㘀㜀　㘀㔀㜀㈀㔀挀㘀㘀愀㘀㘀挀㔀昀㜀　㘀昀㘀㠀㔀挀㌀㈀㌀　㌀㌀㘀㌀　㌀㤀㌀㌀㐀㔀昀㌀㌀㐀㌀㠀㔀昀㌀㌀㘀㌀　㌀㠀㌀　　愀㐀㘀㘀㤀㘀挀㜀㐀㘀㔀㜀㈀㌀㌀㌀愀㐀攀㐀挀㐀㔀㈀搀㐀攀㘀㔀㜀㜀㜀㌀㜀　㘀㜀　㘀㔀㜀㈀　愀㐀㘀㌀㜀㐀㘀㤀㘀昀㘀攀㌀㌀愀㔀　㜀㈀㘀昀㘀㌀㘀㔀㜀㌀㜀㌀㘀㤀㘀攀㘀㜀　愀㐀㘀㌀㜀㐀㘀㤀㘀昀㘀攀㌀㈀㌀愀㔀㌀㘀㜀㘀㘀㤀㘀攀㘀㜀㈀　㔀　㐀㐀㐀㘀㈀　㈀攀㈀攀㈀攀　愀㐀㌀㜀㈀㜀㐀㔀　㜀㈀㘀昀㘀㜀㜀㈀㘀㔀㜀㌀㜀㌀㌀愀㌀　　愀㐀搀㘀㜀㠀㔀　㜀㈀㘀昀㘀㜀㜀㈀㘀㔀㜀㌀㜀㌀㌀愀㌀　愀㐀挀㘀㜀㌀㜀㐀㔀㌀㜀㐀㘀㜀㐀㜀㔀㜀㌀㐀搀㘀昀㘀㐀㘀㤀㘀㘀㘀㤀㘀㌀㘀㜀㐀㘀㤀㘀昀㘀攀㔀㐀㘀㤀㘀搀㘀㔀㔀㔀㔀㐀㐀㌀㌀愀㌀㌀㐀㌀㜀㌀㌀㌀㠀㌀㐀㌀㌀㌀㠀㌀㜀㌀　　愀㔀㈀㘀㔀㜀　㘀昀㜀㈀㜀㐀㘀㔀㘀㐀㔀㐀㘀㤀㘀搀㘀㔀㌀愀㌀㌀㐀㌀㜀㌀㌀㌀㠀㌀㐀㌀㌀㌀㤀㌀㌀㐀　愀㐀昀㐀㌀㔀㈀㐀㔀㘀攀㘀㜀㘀㤀㘀攀㘀㔀㔀㌀㜀㐀㘀㜀㐀㜀㔀㜀㌀㌀愀㐀㘀㘀㤀㘀攀㘀㔀㔀㈀㘀㔀㘀㘀㐀㘀㔀㜀㈀㈀　㌀㌀㈀攀㌀　㜀挀㈀　㔀㈀㜀㔀㘀攀㘀攀㘀㤀㘀攀㘀㜀㈀　㘀昀㘀攀㈀　㘀挀㘀昀㘀㌀㘀㘀挀㈀　㘀搀㘀㘀㌀㘀㠀㘀㤀㘀攀㘀㔀㈀　㜀挀㈀　㜀㔀㘀攀㘀挀㘀㤀㘀搀㘀㤀㜀㐀㘀㔀㘀㐀㈀　㘀㌀㘀㠀㘀㜀㈀㘀㘀㌀㜀㐀㘀㔀㜀㈀㜀㌀㈀　㘀挀㘀㔀㘀㘀㜀㐀㈀攀㜀挀㈀　㐀昀㐀㌀㔀㈀㈀　㘀㈀㘀㤀㘀攀㘀伀O蔧言�棻崇㈀　㜀㘀㘀㔀㜀㈀㜀㌀㘀㤀㘀昀㘀攀㌀愀㈀　㌀㘀㈀攀㌀㤀㈀攀㌀㈀攀㌀㌀㜀　愀㔀㌀㜀㐀㘀㜀㈀㜀㐀㔀㐀㘀㤀㘀搀㘀㔀㌀愀㌀㌀㐀㌀㜀㌀㌀㌀㠀㌀㐀㌀㌀㌀㠀㌀㜀㌀　　愀　　　　㜀㐀　　　　　　　　　　㘀㔀　　㜀㈀　　㘀㔀　　㘀㤀　　㘀㐀　　　　　　㌀攀搀　攀
	Untitled�ežiim võib juba olla agoonia staadiumis

	Meelelahutus������������������������������������������������������������
	Misc. 1 Page 1�䐍䘉끙��혂�퀦阍䐉끙��옂鬍聶䐍䈉끙��Ѓ�倪阍䀉끙��ꠁ�瀥阍三끙��蘀鬍뢟騍䰉끙��밁䐍硛鬍䨉끙��戃�ꃗ갍䠉끙���速阍㘉끙��
	Misc. 2 Page 3�䐍䘉끙��혂�퀦阍䐉끙��옂鬍聶䐍䈉끙��Ѓ�倪阍䀉끙��ꠁ�瀥阍三끙��蘀鬍뢟騍䰉끙��밁䐍硛鬍䨉끙��戃�ꃗ갍䠉끙���速阍㘉끙��
	Misc. 3 Page 7�䐍䘉끙��혂�퀦阍䐉끙��옂鬍聶䐍䈉끙��Ѓ�倪阍䀉끙��ꠁ�瀥阍三끙��蘀鬍뢟騍䰉끙��밁䐍硛鬍䨉끙��戃�ꃗ갍䠉끙���速阍㘉끙��


